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NPU1002302359

STREICHER, spol. s r.o. Plzeň
Plzeňská 565
332 09 ŠTĚNOVICE
sjechqv

Váš dopis čj. / ze dne:
Naše čj.: NPU-310/22861/2024
Vyřizuje: Kučerová Tvardíková
Spisový znak: 186

Praha 20.3.2024

Žádost o informaci podle zákona č.106/1999 Sb. k rozsahu památkové ochrany, pozemky v 
katastru Plzeň-jih

Vážení,

Národní památkový ústav, IČO 750 32 333, se sídlem Valdštejnské náměstí 162/3, 118 01 Praha 1 
(dále jen „povinný subjekt“) obdržel dne 12.3.2024 Vaši žádost podle zákona č. 106/1999 Sb., 
o svobodném přístupu k informacím (dále jen „zákon č. 106/1999 Sb.“), jež navazuje na Vaši žádost 
o poskytnutí informací týkajících se pozemků parc. č. 594/1, 594/2, 595, 596/4, 596/5, 597/2, 597/3, 
598, 599, 601/1, 601/2, 602, 607, 608, 609/1, 610 a 613/10 vše v k.ú. a obci Štěnovice, zapsáno na 
LV č. 764 u Katastrálního úřadu pro Plzeňský kraj, Katastrální pracoviště Plzeň-jih, v níž požadujete 
poskytnutí níže uvedených informací:

1) Jaké správní rozhodnutí vymezilo území parku co do rozsahu a popisu pod památkovou 
ochranu. Žádáme o informaci, zda takové správní rozhodnutí existuje a prosíme o jeho 
předložení. Nebo pokud neexistuje, tak uvedení zprávy, že takové rozhodnutí není.

Povinný subjekt neshledal důvod pro odmítnutí poskytnutí požadovaných informací, z toho důvodu 
Vám požadované informace tímto poskytujeme v souladu s § 14 odst. 5 písm. d) zákona 
č. 106/1999 Sb.:

Památková ochrana byla vymezena dle zákona č. 22/1958 Sb., o kulturních památkách (dále jen 
„zákon o kulturních památkách“). Dle tehdejší právní úpravy nebylo vyžadováno vydání správního 
rozhodnutí, aby se věc stala kulturní památkou, jako kulturní památky byly totiž chráněny všechny 
věci, které naplňovaly znaky uvedené v § 2 odst. 1 zákona o kulturních památkách, byť nebyly zapsány 
ve státních seznamech kulturních památek. Zápis v seznamu státních kulturních památek měl význam 
toliko evidenční (viz rozsudek Nejvyššího správního soudu č.j. 5 As 157/2019 ze dne 13.11.2020).

V tomto případě však dotazované pozemky byly zapsány podle zákona č. 22/1958 Sb., o kulturních 
památkách, do státního seznamu nemovitých kulturních památek Západočeského kraje jako 
součást kulturní památky s pořadovým číslem rejstříku 3583 - Barokní zámek s jižní hranolovou věží 
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a parkem dne 25.10.1969, jak jsme Vás informovali v odpovědi na Vaši žádost o poskytnutí informací 
č.j. NPU-310/14993/2024 ze dne 28.2.2024, na niž v tomto plně odkazujeme vč. všech jejích příloh.
 
Tím byla naplněna podmínka § 42 zákona č. 20/1987 Sb., o státní památkové péči, ve znění 
pozdějších předpisů (dále jen „zákon o státní památkové péči): „Kulturní památky zapsané do 
státních seznamů kulturních památek podle dřívějších právních předpisů se považují za kulturní 
památky podle tohoto zákona.“ 

Dle judikatury Nejvyššího správního soudu „z dikce § 42 odst. 1 zákona o památkové péči lze vyčíst 
tyto podmínky, za jejichž splnění se věc považuje za kulturní památku po 1. 1. 1988: 1) existence zápisu 
ve státních seznamech kulturních památek ke dni 1. 1. 1988; 2) provedení zápisu za účinnosti 
dřívějších právních předpisů; 3) zápis věci jako kulturní památky; 4) možnost identifikovat zapsanou 
kulturní památku podle zapsaných údajů ve státních seznamech kulturních památek, případně 
doprovodných listin (§ 2 vyhlášky č. 116/1959 Ú. l.). Nejvyšší správní soud současně dodal, že jde o 
podmínky, které bude zpravidla možné ověřit již na základě státních seznamů kulturních památek. 
Poukázal rovněž na rozsudek NSS ze dne 16. 7. 2008, č. j. 3 As 26/2008 - 72, který k § 42 odst. 1 zákona 
o památkové péči zaujal jednoznačný a shodný výklad; konstatoval zde, že „zápis do seznamu byl 
jedinou nutnou podmínkou podle § 42 odst. 1 zákona č. 20/1987 Sb., k tomu, aby bylo věc nadále 
možno považovat za kulturní památku.“

Pro úplnost uvádíme, že v případě pochybností může výlučně na základě žádosti vlastníka (tj. toho, 
kdo prokáže právní zájem) Ministerstvo kultury ČR rozhodnout podle § 142 odst. 1 zákona 
č. 500/2004 Sb., správní řád, v platném znění, a určit v jakém rozsahu věc nebo stavba je kulturní 
památkou.

S pozdravem

Ing. arch. Naděžda Goryczková,
generální ředitelka Národního památkového ústavu


